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Strašická náves se dočká revitalizace. O tom, jak vypadala před sto lety se můžete přesvědčit na pohlednici ze 
sbírky Mgr. Tomáše Makaje. 

Z obsahu: 
Zprávy z jednání RO č. 77/2014 (24.2. 2014), 78/2014 (26.2. 2014), 79/2014 (12.3. 2014); Upozornění Policie    
a VZP na nekalé praktiky prodejců; Vzpomínka na Míšu; Policie ČR informuje; Zajímavosti ze ZŠ Karla 
Vokáče; Pozvánky na akce do Markt Hohenfelsu; Likvidace stromů a keřů kolem polní cesty ze Strašic do Těň; 
Chápání práv a povinností je různé; Z dějin zahrádkářů ve Strašicích ***29****; Muzeum před koncem zimní 
sezóny; Pozvánka na přednášku; Pozvánka na kulturní akce… 
 



Zprávy z jednání RO č. 77/2014 (24.2. 2014), 78/2014 (26.2. 2014), 79/2014 (12.3. 2014) 
J. Hahner a Ing. K. Šnaiberk 

 
RO č. 77/2014 
Projednáno 
1. Prodloužení splatnosti revolvingového úvěru od Komerční banky. 
RO projednala a schválila prolongaci stávajícího revolvingového úvěru ze dne 24.4.2009,  reg. č. 
0310009200572 u KB a.s. do 30.4.2014. RO schválila zrušení výběrového řízení na refinancování úvěru 
vypsaného dne 15.1.2014. Výběrové řízení na refinancování tohoto úvěru musí být ze zákonných důvodů 
zrušeno. 
 
RO č. 78/2014 
Doklady a informace na vědomí 
Dne 25.2. se konalo jednání starostů obcí z okolí Vojenského újezdu Brdy (převážně plzeňská část) s hejtmanem 
Plzeňského kraje ohledně sdělení postojů k věci plánovaného zrušení Vojenského újezdu Brdy. Bylo sděleno, že 
starostové vzali na vědomí záměr zrušit vojenský újezd, ale požadují vyhlášení CHKO Brdy jako formu ochranu 
přírody. Starostové rovněž považují za nutné, aby došlo k rozdělení vojenského újezdu dle katastrálního členění 
před rokem 1949, a to především z důvodu ochrany vodních zdrojů, které jednotlivé obce využívají a měli by je 
tedy tím pádem i spravovat. 
Projednáno 
1. Projednání zápisu z jednání ZO ze dne 20.2.2014 
RO projednala zápis z jednání ZO dne 20.2.2014 a přijala opatření k realizaci přijatých usnesení. 

Předložit na příští jednání ZO dne 24.4.2014 vyhodnocení Programu rozvoje obce Strašice. 
Vyřadit pohledávky nad 20.000 Kč dle návrhu Finančního odboru OÚ Strašice. 
Zveřejnit záměr prodeje části pozemku p.č. 1893/1. 
Informovat o schválení pana Z. Rolince na funkci přísedícího Okresního soudu v Rokycanech. 
Reagovat na interpelace členů ZO. 

2. Dodatek č. 1/2014 ke Smlouvě o poskytnutí finančního příspěvku – veřejná doprava 
RO projednala a schválila Dodatek č. 1/2014 ke Smlouvě o poskytnutí finančního příspěvku Plzeňskému kraji na 
zajištění dopravní obslužnosti území Plzeňského kraje veřejnou linkovou dopravou. Výše příspěvku dle dodatku 
činí 122.700 Kč, příspěvek je splatný do 31.10.2014. 
3. Žádost o řešení náhrady škody  
RO projednala a schválila vyplacení náhrady škody ve výši 13.447 Kč, která vznikla poškozením vozidla při 
vichřici v srpnu 2014 tím, že na vozidlo zaparkované na parkovišti v sídlišti, spadl strom.  
4. Žádost o převedení pozemků č.j. 280/14  
RO projednala žádost ohledně převodu pozemků p.č. 1622/30 a 1622/31 nově vytvořenými geometrickým 
plánem do vlastnictví obce formou darovací smlouvy. Na těchto pozemcích by měla být zřízena přístupová cesta 
k novým pozemkům. Žádost bude předložena ZO. 
5. Smlouva o výpůjčce č. 13/2014 – Národní technické muzeum 
RO projednala a schválila Smlouvu o výpůjčce č. 13/2014 mezi Národním technickým muzeem a Obcí Strašice. 
Exponáty budou zapůjčeny do 31.5.2015. 
6. Rozbor hospodaření za rok 2013 – MŠ Strašice 
RO projednala a schválila Rozbor hospodaření Mateřské školy Strašice za rok 2013 včetně Rozvahy, Výkazu 
zisku a ztrát a Příloh. Dle přehledu, který ředitelka předložila, byl rozpočet na minulý rok ve výši 1,3 mil. Kč 
dostačující a nemuselo dojít k navýšení. 
7. Opětovný dotaz na osvětlení místní komunikace  
RO projednala dopis  č.j. 208/14   ohledně rozšíření veřejného osvětlení v okolí domu č.p. 483. RO rozhodla o 
doplnění osvětlení v dané lokalitě. 
8. Žádost o prominutí penále – č.j. 230/14  
RO projednala a schválila žádost o prominutí penále za pozdní úhradu poplatku za svoz komunálního odpadu u 
rekreačního objektu. Žadatel požádal o prominutí z důvodu, že opomněl tuto platbu uhradit, neboť jakožto 
nabyvatel nemovitosti nebyl o této povinnosti informován. Žadatel pobírá starobní důchod a poplatek za rok 
2013 uhradil hned po upozornění, poplatek na rok 2014 už rovněž uhradil. 
9. Žádosti o prominutí poplatku 
Žadatelé č.j. 210/14 a č.j. 209/14 požádali o prominutí poplatku za svoz komunálního odpadu za rok 2014 
z důvodu dlouhodobého pobytu v zahraničí. RO žádosti schválila. 
10. Žádost o přidělení bytu s pohledávkou  
Žadatel č.j. 279/14 požádal o přidělení bytu s pohledávkou v domě č.p. 560. Pohledávky by žadatel uhradil do 
30.4.2014. Vzhledem k tomu, že se žadatel nachází v insolvenčním rejstříku, RO žádost neschválila. 



11. Zápis z jednání Bytové komise ze dne 18.2.2014 
RO projednala a schválila zápis z jednání Bytové komise č. 2/14 ze dne 18.2.2014. Příští jednání komise 
proběhne 18.3.2014 od 16 hodin. 
12. Zápis Komise životního prostředí 
RO projednala a schválila zápis z jednání Komise životního prostředí ze dne 19.2.2014. 
13. Zápis komise Partnerství č. 27-2014 
RO projednala zápis ze jednání komise Partnerství č. 27-2014 ze dne 10.2.2014. RO konstatuje, že otázka 
výjezdu zástupců obce Strašice do Markt Hohenfels ohledně vyjednání další spolupráce proběhne s ohledem na 
výsledky voleb v Markt Hohenfels, jak sdělil na jednání komise Mgr. Kantor. 
14. Rozpočet sociálního fondu Obce Strašice na rok 2014 
RO projednala a schválila rozpočet sociálního fondu Obce Strašice na rok 2014. RO rovněž projednala 
hospodaření sociálního fondu v roce 2013. 
15. Žádost o vyjádření  
Žadatel č.j. 285/14 požádal o vyjádření k připravované provozovně rychlého občerstvení, která by byla v budově 
České pošty ve Strašicích. RO schválila umístění provozovny občerstvení v budově Pošty. 
16. Nabídka na realizaci kamerového systému 
RO projednala a schválila nabídku na realizaci kamerového systému v obci. Nabídku předložila firma Plzeňský 
skart a.s., která na vlastní náklady realizovala kamerový systém (32 kamer) ve své provozovně a kamerový 
systém úspěšně využívá. Nabídka firmy je zpracována včetně dodaného materiálu, práce, dopravy, nastavení, 
zprovoznění a zaškolení personálu - ve výši 41.529 Kč bez DPH (propojení celkem 21 kamer – 4 umístěné na 
budově úřadu, 4 umístěné v prostorách Domova pod Brdy a 13 kamer v prostorách firmy včetně otočné kamery 
na komíně). Počet kamer lze i nadále rozšiřovat, přenos signálu je zajištěn prostřednictvím bezdrátové sítě Wi-
Fi. 
17. Žádost o splátkový kalendář – č.j. 271/14  
RO projednala a  schválila splátkový kalendář na dlužný poplatek za svoz komunálního odpadu ve výši 4.200,-  
Kč včetně penále. 
18. Zpráva o činnosti společnosti Lesospol Zbiroh s.r.o. 
RO projednala výsledky hospodaření firmy Lesosopol s.r.o. v obecním lese za rok 2013. Za rok 2013 byl 
vytvořen zisk ve výši 936 tis. Kč, z toho pro obec Strašice byla dle smlouvy určena částka ve výši 796 tis. Kč (85 
% zisku). Doplatek za rok 2013 činí oproti složeným čtvrtletním zálohám 598 tis. Kč. Na rok 2014 je plánována 
těžba 1100 m3. Zisk je plánovaný ve výši 290 tis. Kč pro obec, tato částka bude opět zaslána v pravidelných 
čtvrtletních platbách. Skutečný zisk bude vyúčtován dle skutečnosti ke konci roku 2014. V letošním roce bude 
nutné začít pracovat na novém Lesním hospodářském plánu, protože ten současný končí k 31.12.2015. 
Společnost Lesospol Zbiroh s.r.o. rovněž předložila Dodatek č. 14 k nájemní smlouvě ohledně prodloužení 
trvání původní smlouvy, který RO schválila. 
19. Žádost o bezúplatný převod majetku– SDH Strašice 
RO projednala a schválila žádost ohledně bezúplatného převodu nákladního automobilu PRAGA V3S – POKA 
3/1 a cisternového přívěsu na vodu, který je vyřazován ZÚ HZS ČR. Majetek bude určen pro potřeby jednotky 
SDH Strašice. 
 
RO č. 79/2014 
Projednáno 
1. Valná hromada firmy Služby obce Strašice s.r.o. 
V rámci jednání RO proběhla valná hromada firmy Služby obce Strašice s.r.o. 
2. Komentář k hospodaření firmy Služby obce Strašice s.r.o. 
RO projednala a schválila Komentář k hospodaření firmy Služby obce Strašice s.r.o. za rok 2013. Za rok 2013 
byl vytvořen zisk 264 tis. Kč před zdaněním. Celkové tržby byly 13 043 tis. Kč, celkové náklady byly ve výši 
12 779 tis. Kč. Největší položkou byly náklady na plyn a energii ve výši 7 mil. Kč, na opravy bylo vynaloženo 
744 tis. Kč. 
3. Žádost o příspěvek na fotopast – Policie ČR 
RO projednala a schválila žádost OO Policie ČR Hrádek ohledně poskytnutí finančního příspěvku ve výši 8.000 
Kč na pořízení fotopasti. Toto zařízení bude využíváno v katastru obce k prevenci krádeží. 
4. Vyhlášení řízení o poskytování příspěvků na rok 2014 z rozpočtu obce 
RO projednala a schválila podmínky poskytování příspěvků rozpočtu obce na rok 2014 na kulturní, sportovní a 
další akce zájmových organizací. Žádosti o příspěvek je možné podávat do podatelny Obecního úřadu Strašice 
do 30.4.2014. Žádosti budou následně vyhodnoceny. 
5. Žádost o opravu hrobky  
RO projednala žádost ohledně opravy hrobky č. 390 na hřbitově ve Strašicích, která byla poškozena prorůstáním 
kořenového systému ze stromu v blízkosti této hrobky. Pokud by k opravě nedošlo, navrhuje žadatel v krajním 



případě odprodej hrobky. RO rozhodla, že bude provedeno místní šetření za účasti odborné firmy a na jeho 
základě pak RO rozhodne. 
6. Žádost o bezplatné parkování  
RO projednala a schválila žádost č.j. 316/14  o bezplatné parkování, žadatel dosáhl na základě rozhodnutí České 
správy sociálního zabezpečení invalidity 3. stupně. Na základě tohoto rozhodnutí lze částku za vyhrazené 
parkovaní prominout. RO konstatuje, že žadatel má vyhrazena dvě parkovací místa, nově bude platit pouze za 
jedno parkovací místo (od 1.4.2014). 
7. Účetní závěrka za rok 2013 – ZŠ Strašice 
RO projednala a schválila Účetní závěrku ZŠ Strašice za rok 2013. 
8. Rozbor hospodaření ZŠ Strašice za rok 2013 
RO projednala a neschválila rozbor hospodaření ZŠ Strašice za rok 2013. RO uložila ředitelce ZŠ předložit 
rozbor hospodaření ve formě porovnání příjmů a výdajů, včetně přehledu dluhů a přehledu nezaplacených faktur, 
které předem zkonzultuje s účetní obce. 
9. Žádost o schválení zhoršeného hospodářského výsledku za rok 2013 – ZŠ Strašice 
RO projednala žádost o schválení zhoršeného hospodářského výsledku za rok 2013 ZŠ Strašice. Zhoršený 
hospodářský výsledek byl ovlivněn nepokrytím provozní dotace ve výši 350 tis. Kč, kterou ZŠ neobdržela dle 
schváleného rozpočtu Obce Strašice pro rok 2013. RO konstatuje, že příspěvková organizace nemůže mít 
zhoršený hospodářský výsledek. 
10. Žádost o příspěvek na potřeby JSDHO – SDH Strašice 
RO projednala a schválila žádost o příspěvek na potřeby JSDHO, která bude podána na v rámci dotačního 
programu „Podpora jednotek sboru dobrovolných hasičů obcí Plzeňského kraje v roce 2014. Požadovaná částka 
29.000 Kč bude využita na nákup dvou tlakových lahví Dräeger včetně ventilu a na nákup radiostanice Motorola 
GM 360. 
11. Žádost o povolení a podporu při zprovoznění víceúčelové nádrže ve Strašicích  
RO projednala a schválila žádost č.j. 347/14 ohledně povolení a podpory při zprovoznění víceúčelové nádrže ve 
Strašicích (původní koupaliště). Žadatelka zastupuje skupinu mladých lidí ze Strašic, kteří mají zájem na obnově 
koupaliště do stavu přijatelného ke koupání v letních měsících. Součinnost s obcí je požadována především 
v zafinancování likvidace a odvozu obsahu koupaliště, případně nezbytné stavební úpravy nádrže. 
12. Smlouva o dílo – Obec Nevřeň 
RO projednala a schválila smlouvu o dílo ohledně vypracování libreta a posléze i scénáře expozice pro Centrum 
Caolinum v Nevřeni. Zakázku bude zpracovávat Obec Strašice prostřednictvím Muzea Středních Brd, cena 
zakázky je stanovena na 35 tis. Kč bez DPH. 
13. Směrnice určující postup při přebírání materiálu a 
prací 
Na základě diskuze na jednání ZO  RO projednala a schválila 
Směrnici č. 32/2014 určující postup při přebíraní materiálu a 
prací. 
14. Záměr pronájmu – Restaurace Společenský dům 
Vzhledem k tomu, že firma Služby obce Strašice s.r.o. 
nechce z ekonomických důvodů rozšiřovat svoji 
podnikatelskou činnost o hostinskou činnost a Valná 
hromada firmy prozatím neschválila rozšíření činnosti firmy, 
rozhodla se RO vyhlásit záměr pronájmu Restaurace 
Společenský dům. 
 
Strašická náves bude revitalizována 
 
V letošním roce zahájíme opravy veřejného 
prostranství na návsi. V současné době připravujeme 
podklady pro  výběrové řízení na zhotovitele 
stavebních prací. V měsíci dubnu bude svolána komise 
pro veřejné zakázky, která zahájí vyběr 
elektromontážní firmy na optimalizaci veřejného 
osvětlení dle schválené projektové dokumentace. Po 
dokončení zemních prací, které budou provázet 
pokládku kabelů pro veřejné osvětlení, přistoupíme 
k obnově povrchů chodníků. V plánu je také úprava 
okolí radnice. Parkoviště u této budovy je ve špatném 
stavu, povrch je nezpevněný, v deštivém počasí je tato 



plocha velmi rozmáčená a působí nepříjemnosti návštěvníkům obecního úřadu nebo uživatelům 
bankomatu. Celá revitalizace bude rozdělena do několika etap, které budou od sebe stavebně 
rozdělené. Pevně věříme, že stavební práce významně neomezí život ve středu obce a že po dokončení 
se stane naše obec příjemnější pro občany Strašic i pro turisty a ostatní návštěvníky naší obce.     
 
                                                                                                                                  Jiří Hahner 
                                                                                                                                 starosta obce  
 
Upozornění 
Policie ČR prosí občany, kteří byli osloveni „ údajnými pracovníky elektráren“ za 
účelem revize či jiné záminky, ačkoli si tuto službu neobjednali, aby informovali PČR a 
to bez ohledu  na to, zda došlo k nějakému hrazení za provedený úkon či nikoliv. 
 
VZP ČR varuje své klienty před podvodným jednáním prodejců. Nové kartičky 
zasíláme vždy poštou! 
 
 VZP bude během let 2014 a 2015 vydávat nové průkazy většině svých pojištěnců, neboť končí pětiletá platnost. 
Výměny budou opět probíhat automaticky a pojištěnci přijde poštou průkaz nový. Není třeba navštěvovat 
pobočku VZP a rozhodně není třeba podepisovat žádný formulář. Je zajištěna plynulá automatická výměna 
průkazů, tak aby se uskutečnila vždy do skončení jejich platnosti. Obdobná akce proběhla bez problémů od 
července 2009 do března 2010 a VZP při ní vyměnila průkazy 5 mil. pojištěnců. 
 Nabídka „zajištění automatické výměny“ je podvod, s nímž se už bohužel setkalo víc našich klientů. 
Formulářem, který mají podepsat, je totiž přihláška k jiné pojišťovně. Náhončí některých konkurenčních 
pojišťoven tak využívají končící platnosti průkazů většiny pojištěnců VZP k jejich přeregistraci. Podvod je to o 
to větší, že podle současné legislativy podpis na formuláři přihlášky prakticky není možno vzít zpět. 
  Pojištěnci, kteří plní všechny své povinnosti vůči VZP, zejména mají nahlášenou správnou adresu svého 
bydliště a své jméno (např. změnu příjmení po sňatku), se díky hromadné automatické výměně nemusí o nic 
starat. Nový průkaz jim přijde dopisem domů s předstihem alespoň 2 týdnů před ukončením platnosti 
současného. Ta je vyznačena na přední straně na posledním řádku vedle čísla průkazu. Na novém průkazu je 
třeba si zkontrolovat všechny uvedené údaje a případné chyby hned reklamovat. 
  Kontaktovat pracoviště VZP je tedy nutné, jen pokud by nebyl nový průkaz doručen nebo by na něm byly 
nesprávné údaje. Jestliže si pojištěnec průkaz vyměnil během pětiletého období z důvodu zničení, ztráty, nebo 
změny údajů, běží pětiletá platnost od data vydání jeho průkazu a hromadná výměna se ho netýká. Totéž platí i 
pro nové pojištěnce VZP od roku 2010 (novorozenci, změna zdravotní pojišťovny, atd.) 
  V souvislosti s hromadnou výměnou opět klienty prosíme o vrácení všech případně chybně doručených 
průkazů pojištěnce VZP ČR. Díky tomu jsme před pěti lety mohli opravit některé chyby v registru pojištěnců. Ty 
mohou vzniknout i přesto, že pro něj přebíráme podklady z informačního systému Registru obyvatel. 
                                                                                                     Všeobecná zdravotní pojišťovna ČR 

 



ZPRÁVA Z ÚZEMÍ STRAŠIC ZA M ĚSÍC ÚNOR 2014 

Zadržení celostátně hledané osoby 
  Dne 6. února v poledne zadrželi hrádečtí policisté osobu v celostátním pátrání. Muž ve věku 27 let byl v roce 
2013 odsouzen Okresním soudem Rokycany a byl mu uložen trest odnětí svobody ve výši 7 měsíců se zařazením 
do věznice s dozorem. Odsouzený se výkon trestu úmyslně vyhýbal a ve stanovené lhůtě nenastoupil. 
Krádeže  
 Policisté šetří oznámení, kdy neznámý pachatel vnikl násilím do budovy v areálu na Hrádecku. Vnitřní prostory 
prohledal a místo opustil s dvěma elektromotory, kabely, radiátory a rošty. Škoda se vyšplhala na 100 tisíc 
korun. Policisté zahájili úkony trestního řízení pro podezření z přečinu krádež a po pachateli intenzivně pátrají. 
Vzhledem k výši škody se případem zabývá služba kriminální policie a vyšetřování. 
Preventivní opatření zaměřené na kontrolu chatových objektů na teritoriu Rokycan je v plném proudu 
  Zejména v zimní době, kdy majitelé zazimují své nemovitosti a přemístí se zpravidla do místa svého trvalého 
bydliště, upozorňuje policie na zloděje, kteří na tuto dobu netrpělivě čekají. Policisté na Rokycansku provádějí 
nepravidelně kontroly chatových oblastí. Dnešního dne probíhala od brzkých ranních hodin preventivní akce ze 
strany policistů z obvodního oddělení Radnice a policejní stanice Zbiroh. Kontrolou prošly hlavně místa, u 
kterých je pravděpodobnost, že by se mohly stát terčem pachatele. Policisté prošli chatové oblasti v jejich 
teritoriu na území Radnicka a Zbirožska. Policisté zkontrolovali objekty v chatové oblasti na Zbirožsku a na 
Radnicku. Při kontrole nebylo zjištěno žádné narušení objektu. Jistě se nejedná o jedninou kontrolu ze strany 
policistů, jelikož v souvislosti páchání majetkové trestné činnosti, se kontrole věnují i v běžném výkonu své 
služby. 
 Policie by ráda touto cestou připomněla veřejnosti, že není pouze represivní složkou a právě obdobnými 
preventivními opatřeními a navazovanými vztahy s uživateli objektů, předchází možné majetkové trestné 
činnosti. V případě, že při preventivní akci policie dojde ke zjištění, že došlo k poškození či narušení objektu, 
přichází v co nejkratší době vyrozumění majitele a následně další s tímto spojené  úkony. 
  
 Jaká ochránit rekreační objekty před nezvanými hosty? 
►   zabezpečte svůj rekreační objekt především certifikovanými zábrannými prostředky, dokonalý bezpečnostní 
zámkový systém, zodolněné dveře, mříže, uzamykatelné okenice 
►   velká pozornost je kladena na stavební otvory – vstupní dveře, okna, verandy 
►   mezi vyšší standardy ochrany patří elektronická ochrana 
►   důležité je i mít objekt dobře pojištěný nejen proti krádeži, ale i proti požáru 
►   nechlubte se zejména před neznámými lidmi majetkem uloženým v objektu 
►   v případě, že by došlo k vloupání, je dobré si pořídit fotodokumentaci cenných věcí, či si poznamenat 
výrobní čísla 
►   vyplatí se cennější věci nenechávat v objektu v době zazimování 
►  při pobytu v rekreačních objektech si všímejme neznámých osob pohybujících se v okolí či podezřelých 
vozidel. V případě zjištění podezřelého jednání neváhejte a kontaktujte bezplatnou linku tísňového volání 158 
  
     Dle statistiky došlo na území Rokycanska v roce 2013 k 231 vloupání, oproti loňskému roku došlo k nárůstu 
(rok 2012 - 175 vloupání) . Pachatel si k páchání této trestné činnosti obchod, restauraci, byt, rekreační objekt či 
rodinný dům. 
  
     Při oznámení o vloupání do rekreačních objektů bylo v častých případech na místě zjištěno, že majitelé 
objektů nechávají většinou v hlavní budově uloženy veškeré klíče od přilehlých garáží, dílen či přístavků, 
čímž tak usnadní nebo zpřístupní pachateli veškeré ostatní prostory. Pachatelé trestné činnosti, kteří se 
zaměřují na rekreační objekty láká především uložené nářadí, zahradní technika, domácí spotřebiče či 
sportovní vybavení  
( nejčastěji  jízdní kola).  Proto policie apeluje na majitele, aby hodnotnější věci při zazimování objektů, 
 odváželi do místa jejich bydliště, kde jsou schopni majetek mít pod lepší kontrolou. 
     Právě majetková trestná činnost je na Rokycansku nejvíce páchanou trestnou činností. Dle statistik vyplývá, 
že uplynulý rok prověřovali policisté 970 trestných činů a z toho se jednalo o 509 majetkových deliktů. 
  
Akce  
     Celorepubliková dopravně bezpečnostní akce, která probíhala na Rokycansku ve dnech 10. 2. a 11. 2. 2014 se 
zaměřila zejména na dodržování povinností u nákladní dopravy spojené s přepravou nebezpečných věcí a 
zároveň na dodržování povinností pro silniční dopravu spojenou s přepravou osob. Policisté z dopravního 
inspektorátu se pondělního a úterního dne, vždy po pěti hodinách zaměřili i na důkladnou kontrolu technického 
stavu, ani předepsané doklady neunikly jejich oku a dodržování obecně platných ustanovení zákona o provozu 
na pozemních komunikacích. Celorepublikové akce se zúčastnilo celkem 8 dopravních policistů, kontrolu prošlo 
98 vozidel, bylo zjištěno 33 přestupků v dopravně, které byly na místě vyřešeny v blokovém řízení. U 



nákladních vozidel byly nejčastěji zjištěny přestupky, které se týkaly nedostatků v technickém stavu vozidla. Při 
dopravní akci nebyl zjištěn žádný trestný čin, hledaná osoba či věc. 
   V únoru proběhlo na teritoriu Rokycanska bezpečnostní opatření zaměřené na kontrolu dodržování zákonných 
norem upravující pobyt cizinců a na přechovávání omamných a psychotropních látek. Akce byla rozdělena na 
dvě části. Nejprve se zkontrolovaly ubytovny mimo okresní město ve Strašicích a poté přišly na řadu 
Rokycany.   Celkem 4 policisté z oddělení cizinecké policie, 12 policistů z Rokycan a Hrádku, psovod se svým 
psem a 2 strážníci Městské policie Rokycany zkontrolovali 3 ubytovny ve Strašicích a 6 v Rokycanech v ulici 
 Zeyerova, B. Němcové, Dělostřelců, Kotelská, Armádní a Ke hřišti.  Své doklady poskytlo ke kontrole 141 
osob, z toho 79 cizinců. Při kontrole byly zjištěny dvě osoby v celostátním pátrání. Při akci nebyl zjištěn žádný 
trestný čin ani přestupek. 

Zajímavosti ze Základní školy Karla Voká če ve Strašicích  

Lyžařský výcvik 2014 očima dětí 
     Dne 23.2. 2014 v 10:00 hodin  jsme odjeli na týdenní lyžařský 
kurz na Bublavu u Kraslic v Krušných horách.  Bylo nás 22 dětí 
a čtyři instruktoři. Po příjezdu jsme vybalili, šli jsme se podívat na 
sjezdovku a koupit permanentky na vleky. Druhý den začal jako 
obvykle snídaní, šli jsme na sjezdovku rozdělit se do družstev . 
Třetí skupina byli začátečníci, druhá skupina byli pokročilí a první 
skupina byli výborní lyžaři. Třetí družstvo vedla paní učitelka 
Pavla Hrazdilová, druhé družstvo Lucie Hájková a první 
družstvo pan učitel Jiří Monhart . Po obědě jsme popadli lyže a 
začali jsme se učit smýkaný oblouk. Po lyžování jsme se vrátili do 
hotelu Horská bouda, kde jsem se navečeřeli a sesedli do 
společenské místnosti. Po večerech jsme hráli všechny možné 
společenské hry, které nás napadly. Celovečerní zábavu nám připravovali instruktoři Simona Plimlová, Pavel Čermák, 
Klára Dospělová a Nikola Kůdová. Takto to bylo po celý lyžařský kurz.Ve středu nás čekal namáhavý výstup na vrchol 
Špičák. Po výstupu jsme opékali špekáčky a zpívali písně. Poslední dopoledne jsme jeli slalom na čas. Celkové hodnocení:  
na 1. místě Jana Hájková z 8.A, na 2. místě Adam Lovas z 9.A a na 3. místě Simona Dvořáková z 8.A.  Po ukončení slalomu 
jsme se vrátili na Horskou boudu a začali jsme uklízet a balit. Naobědvali jsme se a vynesli zavazadla k dalekému autobusu. 
Po vyčerpávající cestě k autobusu nám nezbylo nic jiného než opustit Horskou boudu a těšit se na příští rok. 
     Děkujeme učitelům a instruktorům za krásné prožití lyžařského kurzu.                    Karolína Mocová a Jana Hájková, 8.A 
                                                       

                                                                                                                                                                  
Besedy s příslušníky Městské policie Plzeň a PČR Hrádek 
   Ve dnech 25. a 26. února probíhaly na obou stupních naší školy v rámci projektu “Prevence kriminality dětí a mládeže” 
besedy s příslušníky MP Plzeň. Skupinu lektorů  vedla metodička prevence kriminality paní Mgr. Dana Krausová. Pro 
žáky druhého stupně byla připravena témata “Drogy, šikana a kyberšikana, protiprávní chování a vandalismus”, žáci prvního 
stupně se seznámili s tématikou “Osobní bezpečí a styk s cizími lidmi, pyrotechnika, činnost městské policie.”  
     Lektoři své zážitky z policejní praxe prokládali fotografiemi z různých akcí a zásahů a přehlednými prezentacemi 
probíraných témat. Důraz byl kladen především na prevenci sociálně patologického chování. Dětem byla na konkrétních 
případech přiblížena psychologie agresora i oběti, aby se mohly do případů lépe vcítit a uměly tak snadněji rozeznat zárodky 
šikany nebo týrání. Děti dostaly i základní poučení o tom, kam se obrátit a jak se zachovat, pokud by byly svědky nebo 
oběťmi nějaké formy násilného chování. Dostalo se jim také cenných rad, jak se chovat při styku s cizími lidmi a jak chránit 
své bezpečí. Při setkání s neznámými lidmi platí hlavní zásada s nikým cizím nikam nechodit, i kdyby působil přátelsky a 
přesvědčivě. Dále byly děti z prvního stupně poučeny, že mimo domov je bezpečné chodit s partou kamarádů nebo pod 
dohledem starší osoby. Rodiče vždy musejí vědět, kam dítě jde, s kým tam bude a kdy se vrátí. Žáci si v názorných scénkách 
vyzkoušeli různé situace, kdy se je cizí člověk snažil někam vylákat, a měli zahrát, jak se správně v těchto případech 
zachovat. Všichni si dobře poradili a scénky pak s policisty rozebírali. Menší děti byly také poučeny o zákazu manipulace s 
pyrotechnikou a varovány před možnými úrazy. 
     V polovině měsíce března navštívil žáky druhého stupně pan prap. Mgr. Petr Ponížil z oddělení PČR Hrádek, aby jim 
přednášel o nebezpečí šikany, kyberšikany a protiprávního chování. Starší děti si zopakovaly rozdíly v práci obecní/městské a 
státní policie a na příkladech přestupků a trestných činů si připomněly různé formy společensky nebezpečného a 
patologického chování. Žáci byli rovněž varováni před užíváním drog a jejich škodlivými účinky, byli poučeni o trestně 
právní odpovědnosti. Na konci hodiny zbyl čas na diskusi a zvídavé dětské otázky. Besedy byly pro žáky velmi obohacující a 
hodnotili je velmi kladně.                                                                                                                           Mgr. Marcela Paulová 
 
Výtvarné soutěže na druhém stupni 
Ve čtvrtek dne 27. 2. proběhlo vyhlášení výsledků výtvarné soutěže “Výtvarná 115ka” v Městské knmihovně Rokycany. 
Naši školu svými obrázky reprezentovali: z 6.A - Petr Hrách, Zuzana Krajdlová, Lucie Mullerová, Dominik Pišta, Nikola 
Bayerová a Jan Planeta, kteří získali mimořádnou cenu. Z 9.A - Kateřina Opatrná 1. místo, Karolína Kozlíková 2. místo, 
Petr Adamov 3. místo, cenu za účast získaly Kamila Vágnerová a Tereza Spurná z 9.A 

                                                           Mgr. Jitka Brejchová 
 
  



“ Čtvrtkoviny” pro žáky prvního stupn ě 

     Začátkem měsíce března nás, prvňáčky, druháky a 
třeťáky ZŠ K.Vokáče ve Strašicích, navštívila paní 
knihovnice Jana Frühaufová z Městské knihovny 
Rokycany. Vyučovací hodina, kterou jsme společně 
strávili, měla název „Čtvrtkoviny. Kdo by si myslel, že 
naší náplní byl humor ve čtvrtek, pekelně se mýlí. 
Seznamovali jsme se s panen spisovatelem Václavem 
Čtvrtkem a  jeho tvorbou pro děti, poznávali 
jsme typické i méně známé postavičky z jeo krásných 
knížek a nepřišli jsme ani o ukázku četby. Příští setkání 
nás čeká přímo v rokycanské knihovně. 

                                                     napsali žáci 1. a 2. třídy 

Přednáška „Český politický systém aneb Kdo a jak 
nám vládne“ 
  Dne 11. března přednášel žákům 8. a 9. třídy pan Mgr. 
Petr Bouška z katedry politologie ZČU v Plzni. Pan 
lektor nám vysvětlil principy fungování právního státu a orgánů v demokratické republice, seznámil nás na konkrétních 
příkladech s prací vlády, parlamentu, prezidenta  atd… Nechtěl, abychom jen poslouchali, ale snažil se nás zapojit do diskuse 
a ptal se na naše názory a zkušenosti. Dával nám různé otázky, které nás nutily přemýšlet o dění kolem nás. 
     Pan politolog nám vysvětlil některé důležité pojmy i to, jak podle Ústavy funguje dělení moci ve státě na výkonnou, 
zákonodárnou a soudní. Přiblížil nám práci poslanců, senátorů a ministrů a obeznámil nás se současnou politickou situací a 
existujícímu politickými stranami. Při té příležitosti jsme zavítali do historie, kde jsme si připomněli různé formy vlády – př. 
absolutismus, konstituční monarchii, diktaturu apod… Diskutovali jsme i o současných osobnostech naší politiky a o 
volbách, na základě kterých se politici dostávají do svých funkcí. Padla rovněž jména významných představitelů a prezidentů 
našeho státu. 
     Zajímavé bylo, když nám pan lektor názornou a hravou formou vysvětloval, jak funguje tzv. „legislativní proces“ při 
schvalování zákonů. Ve třídě jsme se rozdělili na skupiny, kdy každá představovala jednotlivou složku legislativního procesu 
– někdo hrál poslance, jiní senátory, další třeba prezidenta nebo soudce Ústavního soudu, kteří mohou rušit zákony pro 
nesoulad s Ústavou. Viděli jsme, jak velkou práci dá uvést zákon do života a že to může trvat i roky, než zákon doputuje od 
návrhu k vyhlášení ve Sbírce zákonů. Uvědomili jsme si, jak je správné, že je moc v zemi rozložená mezi více nezávislých 
složek, i to, že vzrůstá potřeba spolupráce všech rozumných politiků na správě země. 
     Přednáška nás velmi obohatila a po dvou hodinách jsme odcházeli plni nových znalostí, dojmů i informací.                              
Nikola Hončová, 8.A 

 
Tvořivost v prvních třídách 
     Dne 17.3. navštívili naši školu dvě lektorky z katedry psychologie Pedagogické fakulty ZČU v Plzni, paní  PhDr. Věra 
KOSÍKOVÁ  a Mgr. Monika HOLE ČKOVÁ. V obou prvních třídách pak proběhl dvouhodinový výukový program 
s názvem „Tvo řivost“ . Žáci zprvu pracovali jako individualisté. Poté byli rozděleni do skupin a nuceni tvořivě 
spolupracovat. S využitím předchozích samostatných výstupů a jejich zakomponováním do jednoho celku vznikl společný 
skupinový příběh. Žáci se tak učili respektovat jeden druhého, naslouchat si a komunikovat tak, aby našli společné řešení 
úkolu.    Mgr. Zuzana Andrlíková            

                                                                                                                
Peer program v šestých třídách 
Ve dnech 4., 5., 11. a 12. března se žáci šestých tříd zúčastnili “Peer programu”  - programu prevence sociálně 
patologických jevů. Slovo “peer” pochází z angličtiny, jedním z jeho významů je “vrstevník.” Peer program je tedy 
vrstevnický program, kdy starší žáci předávají znalosti a zkušenosti svým mladším spolužákům. Letošní šesťáky vzdělávali 
dobrovolníci z 9. třídy v tomto složení: Adam Lovas, Aneta Hirmanová, Natálie Plešmídová a Karolína Machková. Tito 
žáci prošli školením v Pedagogicko psychologické poradně v Rokyvanech s cílem aktivně působit v oblasti primární 
prevence (vytváření a realizace preventivních programů pro třídní kolektivy). Program probíhal tak, že peeři rozdělili žáky 
šestých tříd do skupinek, které se měly vypořádat s následujícími tématy: zdravý životní styl, šikana a asertivní chování. 
Důležitá byla spolupráce a vzájemná podpora všech členů ve skupině. Výsledky své práce všechny skupiny odprezentovaly 
před zbytkem třídy. Každá skupina získala bodové hodnocení a od peerů rovněž rozbor kladů a záporů své práce. Tento 
způsob výuky posílil v dětech pocit soudržnosti s kolektivem a odpovědnosti za jeho fungování, vedl děti k tvořivému řešení 
problémů a především k samostatnému myšlení. Každý žák se mohl nějak uplatnit a prožít si tak svoji užitečnost pro celek. 
Posílení přátelských vztahů ve třídě a sdílení společných hodnot se tak dělo velmi přirozeným a zábavným způsobem.                                         
Mgr. Marcela Paulová 
 
Bajky v 5.A - Projekt  “Stávám se čtenářem”  
V rámci projektu ESF “Stávám se čtenářem” si žáci 5. třídy zahráli na spisovatele a pokusili se napsat vlastní bajku. Jak se 
jim to povedlo, můžete z ukázek posoudit sami (práce jsou kráceny): 
Lev a střelec 
Byl jednou jeden lev, kterého se každý bál, a tak byl sám. Slyšel o tom jeden střelec, kterému to bylo líto a chtěl se s ním 
skamarádit. Jednou za pár dní střelec šel do lesa a hledal a hledal, až jednou lva viděl ležet v křoví. Otočil se a po chvíli už 
tam lev nebyl, ozýval se jen jeho řev, jak na něj vystřelil jiný lovec. Střelec rychle lvovi běžel na pomoc, vytáhl mu šíp ze 



hřbetu a zavázal mu ránu šátkem. Lev poděkoval a střelec se zeptal: „Můžme být přátelé?“ Lev odpověděl: „Ne, to není 
možné” a utekl. Za pár dní šel lev opět do těch míst a uviděl střelce, jak leží poraněný. Pták, který letěl nad lvem, zabrekotal: 
„Pomož mu!“ Lev se rozběhl, doběhl ke střelci, pomalu mu vytáhl šíp ze zad a střelec řekl dvě pouhá slova: „Budeme 
přátelé?“ Lev odpověděl: „Ano, můžeme být přátelé.“ Lev odtáhl střelce do jeho vesnice. Střelec vyprávěl o lvu jen samou 
chválu a vesnice lva přijala s radostí. Hýčkala lva samými dobrotami a rozhodla se, že si vezme všechny lvy z lesa. Lev si 
později našel lvici a měl s ní lvíčata a všichni se měli krásně. Už nebyl opuštěný a měl mnoho kamarádů. 
Poučení: I z nepřítele se může stát dobrý přítel.                                                                                              (Zuzana Lexová) 
 
Žabička a žralok 
Bylo nebylo, v jednom rybníku žila žabí rodina a žil tam také velký modrý žralok. Jednoho dne si šla malá žabička hrát a 
cestou potkala žraloka, který byl velmi pyšný a malé žabičce se posmíval, že je malá, ošklivá a slizká. Žabička ale byla jiná - 
měla dobré srdcem byla krásná a slizká vůbec nebyla. Vždy, když se jí žralok smál, rozplakala se a odskákala pryč. Jednoho 
dne žabička uviděla, jak žraloka chtějí ulovit lidé a dát si ho do akvária. Když ho chytili do sítě, hodná žabička vzala střep, 
který ležel na dně rybníka, přeřezala provazy a žraloka osvobodila. Žralok jí poděkoval a od té chvíle byli kamarádi, každý 
den si spolu hráli. 
Poučení: Nesuď druhé podle vzhledu a nikoho nepodceňuj.                                                                          (Anna Paulová) 
 
O chamtivém zajíci 
Žil v noře pod dubem jeden zajíc. Neměl moc kamarádů, ale jedna myška se s ním kamarádila i přes jeho chamtivost. Zajíc 
nebyl špatný, ale o své jídlo se s nikým nerozdělil. Když začínala zima, naplnil svoji spižírnu až po okraj. Myška však po 
velké bouři přišla o svůj domek i se zásobami. Šla poprosit zajíce, jestli by jí nedal trochu jídla, ale ten ji vyhnal. A tak myška 
zemřela díky zajícově chamtivosti hlady.  
Poučení: Za chamtivost se platí krutá daň.                                                                                                (Veronika Mocová) 
 
Vrána a sova 
Byla jednou jedna sova, která se chovala namyšleně a nedůvěřivě. Bydlela ve velkém stromě. Jednou kolem ní letěla vrána a 
povídá jí: “ Do tvého stromu za dva dny uhodí blesk, uleť pryč.” Ale sova neposlouchala. Vrána pak odletěla. Další den 
začala zlá bouřka, lítaly hromy blesky, ale sova spala. Když se ráno letěla vrána podívat za sovou, viděla skácený strom, pod 
kterým koukal kus sovího křídla. 
Poučení: Za dobrou radu nic nedáš.                                                                                                                      (Adam Lán) 
 
Pavouk a brouk 
Stalo se, že brouk zabloudil na zahradě a nemohl najít cestu domů, protože se ztratil v husté trávě. Vylezl na kamínek a 
rozhlížel se kolem. Uviděl velký krásný dům a protože byl zvědavý, vešel do něj. Když došel do spíže pro něco k jídlu, 
uviděl na zdi velkého pavouka, který mu řekl: “Pojď sem, broučku, já ti neublížím.” Ale brouk se schoval za sklenici a 
odpověděl: “Nepůjdu, jsi strašidelný a chlupatý.” Tak se chvíli dohadovali a nakonec pavouk brouka přesvědčil, aby se na něj 
přišel blíž podívat, že vůbec není strašidelný. Když byl brouk blízko, tu pavouk na něj skočil a snědl ho. 
Poučení: Nikomu cizímu nevěř!                                                                                                                      (Tomáš Šťastný) 

 
O ňafajícícm koni 
Když se jednou vracel zajíc z lesa, uviděl na louce krásného opuštěného koně. Tak si zajíc usmyslel, že mu najde rodinu. 
Přivedl ho k ovcím. Jedna ovečka se na hezkého koně obdivně podívala a řekla: “Máš krásnou srst a hřívu, kopýtka lesklá, 
ocas jemný, jistě i zuby máš pěkné...” Než se stihla podívat - šup - jeden její růžek byl tatam, kůň ho ukousl. Zajíc raději 
odvedl koně jinam, ke psům, ale tam se stalo totéž, jeden pes přišel o ucho.  
A pak ještě ptáček o pár pírek na ocasu a liška o drápky... 
Poučení: Darovanému koni na zuby nekoukej!                                                                                       (Markéta Culková) 
 
 
Pes a kůň 
Žili na jednom statku pejsek a kůň a stále na 
sebe žárlili. Kůň povídá: “Já ti závidím, pse, ty 
si můžeš volně běhat a hrát si s ostatními psy, 
to já nemůžu.” Pes odpověděl: “A já závidím 
tobě, že jsi rychlý a silný, nemáš blechy, denně 
tě kartáčují, prostě si žiješ jak v nebi.”  Tak se 
chvilku dohadovali a kůň nakonec vymyslel, 
že by mohli spolu utéct a žít svobodně. Tak 
kůň přeskočil plot a pes se protáhl dírou v 
plotu. Když došli až do lesa, najednou se 
ozvalo “klap” - a pejsek se chytil do pasti. Kůň 
ho vyprostil a zraněného odnesl zpátky na 
statek. Pejskovi tlapku vyléčili a on poděkoval 
koni, že ho zachránil. 
Poučení: Všechno něco stojí.                     
(Dan Hargaš) 
 
 



Mravenec a buvol 
Žil jednou jeden velký a silný mravenčí král, který se jmenoval Lukomysl I.. Po nějaké době ho chtěl jeho bratr Hovnihal 
vystřídat - snil o tom, že bude sám vládnout mraveništi. Vyzval proto svého bratra na souboj o trůn a ten to přijal. Den před 
bojem se šel Lukomysl I. najíst trávy. Cestou potkal velikého buvola, který si ho nevšiml a snědl ho i s trávou. Lukomysl I. 
byl mrtev a Hovnihal usedl na trůn. Byl pyšný na to, jak je nejlepší ze všech. Ale jednou šel opět buvol na pastvu a cestou 
rozšlápl celé mraveniště i s králem Hovnihalem.  
Poučení: Nikdy si nemysli, že jsi nejmocnější.                                                                                                 (Lukáš Planeta) 

 
Okresní kolo recitace 
Ve čtvrtek dne 13. března se v Základní umělecké škole Rokycany konalo okresní kolo recitační soutěže. Naši školu 
reprezentovalo 9 soutěžících z 1. a 2. stupně s pěknými texty a básněmi, jejich výkon však k postupu do krajského kola - 
první a druhé místo -  nestačil. V jednotlivých kategoriích se naši žáci umístili na čtvrtých a pátých místech. 

                               Mgr. Marcela Paulová 
Bruslení 
Každým rokem využíváme 
výhodných terénních 
podmínek v okolí naší 
školy k různorodým 
zimním sportovním 
aktivitám. Mezi jednu 
z nich patří i bruslení na 
zamrzlých rybnících naší 
podbrdské vsi. Letošní 
zima k nám však byla až 
příliš mírná a my jen stěží 
mohli užívat jejích 
mrazivých dnů. A tak jsme 
nepohrdli nabídkou 
zimního stadionu 
v Rokycanech a vyrazili 
provětrat naše brusle na 
místní led.  

V měsíci březnu 
navštívily dívky druhého 
stupně kluziště dvakrát a kluci vyrazili do okresního města jednou. Pokaždé v počtu okolo 25 žáků nebo žákyň. Skvělé bylo 
to, že celá ledová plocha patřila jen nám. Chlapci samozřejmě rozpoutali hokejovou bitvu, my holky jsme ladnými pohyby 
kroužily divukrásné obrazce do ledové masy. Užívaly jsme si tento velký prostor a oživily jej závodivými hrami, honičkami, 
ale i pokusy o piruety, na které tak rády koukáme v televizi při krasobruslařských soutěžích. Příští rok si na led opět všichni 
rádi vyrazíme, ať už na ten náš strašický, nebo umělý rokycanský, každopádně s velkým potěšením a sportovním 
odhodláním.                                                                                                                                               Mgr. Pavla Hrazdilová 
 
Přednáška o dospívání 
V pondělí dne 24. března navštívila naši školu paní Mgr. Lucie KAŠOVÁ z Fakulty zdravotnických studií ZČU v Plzni, aby 
přednášela dívkám šestého ročníku o dospívání.  
Děvčata se dozvěděla mnoho nových poznatků z oblasti psychologie i fyziologie dospívajících, byla též poučena o změnách 
probíhajících v dívčím organismu a o intimní hygieně. Dvouhodinová přednáška proběhla v rámci spolupráce naší školy se 
Západočeskou univerzitou v Plzni v rámci předmětu “Výchova ke zdraví”.                                           
                                            Mgr. Věra Peterková 
 

       Sbírka pro Dětský domov ve Staňkově 
  Tradiční sbírka ošacení, sportovních potřeb a hraček bude letos   v květnu v den 
konzultací v naší škole. Věci můžete nosit 22. května do vestibulu školy od 14 hod do 16 
hod. Sbírka je určena pro Dětský domov ve Staňkově.      Za přinesené věci předem 
děkujeme. 
                                                                                                                   Mgr. Věra Peterková 
 

 
Provozovna Strašice, areál kasáren- otevřeno máme: Po-Pá 8:00-12:00 13:00-16:00, Sobota 9:00- 12:00 
hodin. Tel: 602 414 523, 602 208 996.Vykupujeme: veškerý železný šrot, železo litinu, měď, hliník, mosaz, 
zinek, olovo, nerez, kabely, elektronický odpad. Likvidace autovraků zdarma.  www. plzenskyskart 



Pozvánky na návštěvu do Markt Hohenfelsu 
Ing. František Nerad – předseda komise pro partnerské vztahy 

 
      Lidé ze Strašic už se několikrát zúčastnili akcí, které pořádá naše partnerská obec Markt Hohenfels a opačně 
to bylo také. Komise pro partnerské vztahy projednala na svém jednání 17.3. stav příprav na dvě akce, na které 
byli pozváni i strašičtí.  
      Takovou mimoakcí, kterou letos společně organizujeme, je 12. dubna návštěva členů klubu záložníků 
z Hohenfelsu v Muzeu na demarkační linii v Rokycanech. Čekáme 12 – 15 lidí, kteří přijedou osobními auty. 
     První akcí pro občany Strašic bude Wandertag – Turistický den, který organizuje v Markt Hohnefelsu 
turistický oddíl místního sportovního spolku TSV (Thurn und Sport Verein). Turistický den se bude 
konat v sobotu 26. dubna se startem od 8,00 do 12,00 hodin a s cílem do 16,00, nebo v neděli 27. dubna se 
startem od 7,00 do 12,00 hodin a s cílem rovněž do 16,00. 
    Start i cíl jsou v Keltském sále (Keltensaal - Dekan-Schnitter Strasse č. 6), který je vedle školy v Hohenfelsu. 
Zde je možné se občerstvit (tradiční grilované bavorské klobásy, zákusky, káva, pivo, limonády), zde dostanete 
kartu, na které se pak značí průchody kontrolami a časy.   

 
     Turistické trasy budou 5, 10 a 20 km, startovné je 2 Eura. Upozorňuji, že se nejedná o závod, ale turistický 
pochod krásnou krajinou. Startovat lze kdykoli dopoledne a turista je na trase soupeřem jen sám se sebou, 
případně s kamarády, pokud se na tom dohodnou. V loňském roce za nás zaplatil startovné starosta Hohenfelsu 
pan Bernhard Graf, ale …! Na začátku března se konalo v Hohenfelsu první kolo komunální voleb a do druhého 
kola postoupili současný starosta a současný místostarosta a 23.3. se koná druhé kolo přímé volby starosty, takže 
se dnes (19.3.) nevím, kdo bude starostou. 

     Na tuto akci se nebude objednávat autobus, ale zájemci musí jet auty, pokud možno plně obsazenými. Obec 
Strašice přispěje řidičům na benzín po předložení účtenky. Cesta je dlouhá 200 km na většině trasy po dálnici D5 
a jejím pokračování směrem na Mnichov.  
    Druhou akcí pořádanou společně je letos obnovený Svátek německo-amerického partnerství, který 
společně s obcí Markt Hohenfels organizuje velení americké vojenské základny v Hohenfelsu.  Svátek trvá 
skoro celý týden od 30. dubna do 4. května.   



   Obec Strašice v případě zájmu zajistí autobus, na který bude vybírán příspěvek od účastníka ve výši 100 Kč. 
Tento svátek má každodenní program, který společně tvoří jak spolky obce, tak velení americké základny. Na 
jednání komise 17.3. jsme upřesnili, že bude cesta organizována buď v sobotu 3.5., nebo 4.5. Součástí zájezdu 
bude prohlídka vojenského újezdu Hohenfels – prohlídka trvá cca 2 hodiny a seznámíte se na ní s jak se stavem 
přírody, tak se způsobem činnosti armády v tomto újezdu. Jedná se o secvičování jednotek NATO pro operace 
v Afganistánu a jezdí sem i jednotky české armády. Z vlastní zkušenosti mohu říci, že to je velmi zajímavé. 
     Ubytovny mají kapacitu pro 14 000 vojáků, kteří se mohou účastnit výcviku. Někteří z občanů Strašic už tuto 
akci navštívili a neslyšeli jsme žádnou kritiku. Součástí svátku je také tradiční bavorský pivní stan 
s občerstvením všeho druhu – typicky amerického i typicky bavorského. Je zde mnoho stánků se suvenýry a 
různým zbožím. Dále je součástí svátku expozice amerických a německých vojenských vozidel, vrtulníků atd. O 
víkendu bývá součástí programu i vystoupení spolků z Markt Hohenfelsu (horští myslivci, Kontakt club, koncert 
Blasskapelle atd.).  
    Přihlásit na zájezd se můžete u paní Edity Kleknerové na radnici, v knihovně u E. Lexové, nebo u kteréhokoli 
člena komise pro partnerské vztahy. Uzávěrka 
přihlášek je do 14. dubna. V tento den má jednání 
komise pro partnerské vztahy, která musí informovat 
partnery v Hohenfelsu pro zajištění naší účasti. Na 
zájezd již jsou přihlášeni první 4 lidé.  
    Jako další akce, které připravujeme v nejbližším 
období je přijetí zájezdu dětí ze školy v Markt 
Hohenfelsu ve Strašicích někdy v červnu. Dne 25. 
května by se turnaje žáků na Spartaku měli zúčastnit i 
žáci z Markt Hohenfelsu. Na strašické posvícení a 
s ním spojenou výstavu zvířat opět přijedou členové 
spolku chovatelů v Markt Hohenfelsu a 15.8. by měli 
do Hohenfelsu odjet fotbaloví staří páni k sehrání 
přátelského zápasu se starými pány Hohenfelsu u 
příležitosti obecního svátku obce Hohenfels.      
 
 
 
Likvidace stromů a keřů kolem polní cesty ze Strašic do Těň 
 
 Kolem „tankovky“ od zmíněné cesty k rybníku Tisí rostly kolem cesty jasany, střemcha a keře. Dnes je 
„kulturní step“ ze Strašic až do „Čertovice“. Nikde nemůže zahnízdit ptáček, na stromě se zavěsit dravec, který 
loví myši, příkopy zavezené, kde jsou zničena  hnízda čmeláků. V Čertovici jsou 30 let staré smrky, douglasky, 
olše a 3 jírovce, které jsem sázel se svým vnukem v roce 1988. Tento hájek jsem vysázel před 30 roky 
s lesníkem Krejčíkem, takže mám eminentní zájem, aby se tyto stromy, které rostou u cesty neporážely. Proč to 
píši do Barňáku? Před lety jsem podobný dopis napsal na životní prostředí  Rokycany. Bohužel zbytečně. Lidé 
jsou neteční k přírodě, jenom se kácí a stromky nevysazují. Po nás potopa. Pozůstatek hrušky pláničky 
v Čertovici – 8 let stará hruštička, která musela být poražena nějakým vandalem, který nemá rád žádný stromek 
podél polní cesty a  ani  v kameninu rostlý jírovec pod Smolárnou u posedu. Letos v zimě se začala likvidovat 
alej z „Čertovice“ do Těn. Je to smutný pohled na pokácené jívy, topoly a břízy. Co dělá životní prostředí?  Také 
si pokládám otázku, zda tito „dřevorubci“, kteří nesvezou stromy a keře podél cesty (v příkopu) se mohou 
nazývat „Homo sapiens“? Škody  na  polních plodinách si musí připsat na vrub ti, kteří likvidují stromy a keře 
kolem cest a potůčků. Kam se má schovat myslivec, aby ulovil lončáka? Nebo si myslí výše zmínění 
„dřevorubci“, že je zvěř slepá, hluchá a hlavně hloupá? Je s podivem jak mohlo životní prostředí ONV a stavební 
odbor dopustit pěstování žížalek pod Smolárnou.  Já  vím, že se ze ŽP Rokycany ani se stavebního odboru 
nepřišel nikdo podívat, jak pan  Fuchs z Českých Budějovic zdevastoval ornou půdu. 
                                                             S pozdravem dlouholetý myslivec a domorodec  V.Cafourek,  Strašice 514 

 
Chápání práv a povinností je různé 

Ing. František Nerad – člen zastupitelstva obce 
 
     Všichni máme v tomto státě svá práva, legislativně vyjádřená nejvíce zákonem 2/1993 Sb., Listinou 
základních práv a svobod, ve znění ústavního zákona 162/1998 Sb. Jedním ze základních lidských práv je „právo 
volit a být volen“. Konkrétně to stanoví čl. 21: 
(1) Občané mají právo podílet se na správě veřejných věcí přímo nebo svobodnou volbou svých zástupců. 
(2) Volby se musí konat ve lhůtách nepřesahujících pravidelná volební období stanovená zákonem. 



(3) Volební právo je všeobecné a rovné a vykonává se tajným hlasováním. Podmínky výkonu volebního práva 
stanoví zákon. 
(4) Občané mají za rovných podmínek přístup k voleným a jiným veřejným funkcím. 
    Takže lidé si vyberou volbami své zástupce, kteří za ně rozhodují v mnoha věcech. Jak ve věcech příjemných 
(rozvoj obcí a měst, investice, různé podpory atd.), tak nepříjemných (daně, poplatky, ceny atd.). No a jaké si 
vyberou zástupce, samozřejmě závisí na voličích. Ti zvolení zástupci volbou získávají také povinnosti. Jenže 
některým to zřejmě nedochází. 
   Je pravda, že do mysli člověka není vidět a každý člověk chápe svá práva a povinnosti odlišně. Ve Strašicích 
jsme se mohli přesvědčit už několikrát, že se zvolením u mnoha lidí změní priority a začnou se po volbě chovat 
jinak, než před volbou. Musím sebekriticky přiznat, že toto se děje viditelně až po roce 1989. Před rokem 1989 
se zvolením chování lidí příliš neměnilo, nicméně bylo to zřejmě způsobeno způsobem volby ve státě. 
Zastupitelé byli totiž pečlivě vybráni před volbami a pomocí jednotné kandidátky NF pak formálně zvolení 
lidem.  
   Práva a povinnosti zvolených jsou pak upřesněna ještě dalšími zákony pro tu kterou konkrétní oblast. Začal 
jsem však psát o zvolených lidech, takže v této oblasti budu pokračovat. Člověk zvolený do obecního 
zastupitelstva má právo rozhodovat, ale současně má povinnost se rozhodování účastnit. Hodně se mluví o 
„transparentnosti veřejné správy“.  Ta transparentnost pro voliče musí být v tom, že má právo vidět, zda jím 
zvolený zastupitel zvedá ruku v souladu s jeho zájmy, nebo proti nim. Pokud se zastupitel toho zvedání ruky 
neúčastní, prostě veřejná správa transparentní není. A může se v ní ukrývat mnoho osobních zájmů, kvůli kterým 
dnes hodně lidí nadává. Mluví se o rozkrádání, podvodech, lumpárnách všeho druhu, ale to se neděje samo, ale 
právě i pomocí osobní neúčasti na odpovědnosti. 
      Nejde být zastupitelem a nechodit na zastupitelstva, jak to předvádí ve Strašicích zastupitelka Mgr. 
Kapolková po dobu delší než dva roky. Zákon o obcích jasně říká v § 83, odst. 1): „Člen zastupitelstva je 
povinen zúčastnit se zasedání zastupitelstva obce, popřípadě jiných orgánů obce, je-li jejich členem….., hájit 
zájmy občanů obce a jednat a vystupovat tak, aby nebyla ohrožena vážnost jeho funkce.          … je 
povinen…!!!!!!  
    Kde jinde může zastupitel veřejně hájit zájmy svých voličů, než na veřejném jednání zastupitelstva. Kde jinde 
může zastupovat občany (od toho zastupitel), než na jednání, které občanům pomáhá, nebo i ubližuje, záleží, jak 
se na to kdo dívá. Nechodit na zastupitelstvo je, podle mého názoru, vyhýbání se odpovědnosti, nefér jednání 
vůči svým voličům a porušení povinností. Napravit to jde, ale těžko.  Zastupitel, když nemá na své voliče čas, 
může sám z mandátu získaného od voličů odstoupit. No záleží na tom, jak silnou hroší kůži má. Já bych dva roky 
kašlat na voliče nevydržel. Někdo na to holt má žaludek.  Nejde mu to nařídit.  
    Nebo má jeho nadřízený (a tím je tady starosta, který má dbát na dodržování práv a povinností daných 
zákonem) ho za to, že porušuje povinnosti potrestat – třeba mu sebrat odměny, které za výkon těch funkcí 
dostává. Ani to však nejde starostovi nařídit. Záleží na tom, jaký smysl pro povinnosti a jakou hroší kůži má on.  
    No poslední možnost nápravy, byť s výhradou, je takového člověka už nikdy příště nezvolit.    

 
Z dějin zahrádkářů ve Strašicích ***29**** 
    V toto roce byla již 15.února výborová schůze v níž jako dříve navržený předseda volební komise přítel 
Václav Pivoňka přečetl návrh členů nového výboru, který bude navržen výroční členské schůzi: jsou to tito 
členové Jan Černý – předseda, ing Jan Tittl – místopředseda, Josef Čermák – jednatel, Václav Pálek – pokladník, 
Jan Fiala – předseda  RK,, členové RK – Emil Havel, Jan Vaněk. Dále Václav Spousta – instruktor a členová 
výboru – Jan Šrámek, Karel Sova, Josef Zvoneček, Jiří Chytrý, Václav Pivoňka, Václav Hájek, př. Kuneš a př. 
Untrman. Výroční členská schůze se konala 12.února 1984 v Kulturním domě za účasti 40 členů a 6 hostů. 
Schůzi zahájil a vedl přítel Jan Černý a vybídl přítomné, aby povstáním uctili památku zemřelých členů Václava 
Šlapáka a Matěje Matušky. Nový výbor byl zvolen ve složení jak bylo výše uvedeno. Naše organizace měla 
k 31.12.1983 102 členů, z toho 6 členů zasloužilých. Opět poděkoval členům, kteří odpracovali na volebním 
programu naší obce 760 brigádnických hodin. Obstaráno bylo členům potřeb za 1000,- Kčs. Plán práce na rok 
1983 byl splněn, až na jeden bod a to přívod vody do moštárny. V třešňovce se prodalo jablek za 411,- Kčs 
V moštárně se zpracovalo na mošt 3722 kg ovoce. Byl přečten a schválen plán práce na roh 1984, obdobný jako 
v roce 1983.  25.března 1984 postihla naší organizaci citelná ztráta náhlým úmrtím   předsedy Jana 
Černého. Na výborové schůzi konané dne 11.května 1984 byl výborem ustanoven předsedou dosavadní 
místopředseda ing.Jan Tittl. Za místopředsedu byl ustanoven př. Jan Vaněk.  Naší organizaci se podařilo zajistit 
45 vstupenek do Národního divadla. Představení bylo pro starší členy , již se představení velice líbilo. Počasí 
nám opět nepřálo, většinu času v jarních měsících pršelo, všechno špatně odkvetlo a ovoce co zůstalo na 
stromech bylo brakovité, strupovité a nevyvinuté. Třešně se neurodily a ve výkupu zahrádkáři odevzdali  610 kg 
angreštu, 600 kg červeného rybízu, 440 kg černého rybízu, 41kg třešní a višní, 20470 kg padaných jablek Tento 
rok nebyl vcelku odlišný proti předchozím rokům. Nejvíce  chyběl při naší činnosti dlouholetý předseda př. Jan 
Černý, který náhle zemřel 25.3.1984.  V příštím pokračování bude rokem 1985, který byl rokem 40.výročí 
osvobození Československa. Pokračování příště za ČZS M.Hofman 



Skauting ve Strašicích – pokračování č.24 
V 18. Pokračování z května 2013  jsem vzpomínali na 50 tá léta – když 
nemůžeme skautovat tak budeme např. stavět funkční modely letadel. A  
napsal jsem ,že určitě existují fotografie z té doby. Protože,  se musím stále 
přehrabovat v archivu – tedy v krabicích fotografií, fotky z této činnosti 
jsem našel. To, ale znamená je odvézt do Rokycan do Fotolabu na renovaci 
a proto je otiskujeme až dnes…   
foto 
A podobně to probíhalo s hledáním fotek z „Velké východní cesty do 
Bratislavy, popsané v pokračování č.10 v březnu 2012. Existuje jich řada, 

ale pro připomenutí přikládám alespoň 
jednu. 
foto 
 
 
 
 „Ivan čena“ 
Blíží se svátek 24.4. – sv. Jiří – 
statečného rytíře, kterého si zvolili skauti celého světa za svého patrona. A tento svátek je významný i pro 
Ivančenu.  Ale , co je Ivančena! Pro někoho pojem 
posvátný, pro někoho neznámý. Následující řádky jsou 
určeny všem, které zajímá, jak to tenkrát koncem války 
v roce 1945 u nás vypadalo. V tomto případě na 
severovýchodní Moravě , tedy v Beskydech. Odbojová 
skupina vedená skautským vůdcem Vláďou Čermákem 
s rovery (tj. staršími skauty – Vláďou Pechou, Otou 
Kleinem,  Milanem Rotterem a Kvido Němcem se 
připravovala na přímý boj s ustupujícími Němci v rámci 
partyzánské brigády  v dubnu 1945. Byli však udáni gestapu 
a 27. dubna popraveni. Spolu s dalšími 14 odbojáři. Válka 
skončila za 11 dní. Na počest těchto hrdinů byla v roce 1946 
založena skauty mohyla z kamenů na náhorní pláni 
Ivančeny, která se táhne od Lysé hory (1323m n.m.) 
směrem k Frýdlantu. A tak se vždy v sobotu, nejbližší  
tomuto datu, vydávají zástupy skautů, trampů i jednotlivců 
na výstup se svým kamenem k této mohyle, aby vzdaly hold 
odvaze a statečnosti těchto mladých lidí. Za více jak půl 
století se mohyla rozrostla tak,  že je viditelná až od Frýdku 
a skládá se z kamenů poslaných i z velkých dálek např. z 
Koldilkér, Kavkazu, či dokonce z Měsíce, který poslal 
americký kosmonaut a skaut Neil Armstrong. Za totality 
byla tato pieta potlačována, prostor kolem mohyly byl 
v době výročí uzavřen jednotkami VB. V osmdesátých 
letech se i ze Strašic vypravila skupina trampů a bývalých 
skautů vzdát čest hrdinům a vynesla své kameny k této 
mohyle. 
                                                                                (Část informací převzata z časopisu tramp č.2 -1990) 

 
Prodám garáž ve Strašicích 

Kontakt: 724 834 534 
 



Muzeum před koncem zimní sezóny 
RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj 
 
  V době, kdy píšeme tyto řádky, se pomalu chýlí ke konci měsíc březen. Zcela netypický, co počasí týče. 
Připomínal většinou spíše květen, ač ve svém závěru se změnil v nefalšovaný apríl. I muzejní práce tak trochu 
připomínala něco mezi dubnovým a květnovým počasím. 
  Především se dámská část personálu „obula“ do muzejní zahrady. Díky R. Převrátilové a J. Sazimové začala 
procitat ze zimního spánku. Trávníky znovu vykoukly zpod spadaného listí, kamenité vřesoviště jen svítí a 
pomalu se začínají vzbouzet jak květiny v záhonech, tak zlaté rybičky v jezírku. 
  V březnu došlo k dalšímu rozšíření sbírkového fondu. V prvé řadě jsme se díky ZŠ Holoubkov stali majiteli 
další velkoplošné nástěnné plastické mapy Školního okresu Rokycany z r. 1937. Po malé opravě se stane nejen 
okrasou, ale i důležitou pomůckou pro plánování výletů v Turistické ubytovně. Z holoubkovské školy přišel         
i pěkný psací stroj z produkce brněnské zbrojovky. Dvourozměrné předměty byly zastoupeny darem výtvarně      
i regionálně zajímavých kalendářů na r. 2014, vesměs nástěnných. Jedná se o grafiky Jindřišky Hánové, 
velkoplošný kalendář od I. Chudoby s motivy strašického souboru Prašivina a konečně, ne však nakonec, 
graficky velmi zdařilý, nazvaný „Žižkovské ozvěny“ od Nového sdružení pražských umělců, uspořádaný Petrem 
Tošovským a s texty V. Frýdlové. 
  Skvělá nabídka přišla až z Jeseníku od paní Mgr. Evy Müllerové. Jedná se o kolekci čtyř obrazů regionálního 
malíře Otakara Hampla, který se narodil počátkem 20. století v Jincích a po celý život vyrážel za náměty svých 
prací do Brd. Obrazy jsou krajinářské a budou vyžadovat podrobné prostudování, co a odkud malíř vlastně 
namaloval. S jistotou dárkyně identifikovala pouze Plešivec s okolím. K tomu je přibalen i soubor starších 
fotografií se vzpomínkovým textem paní Olgy Kellerové. Jde to k nám poštou – a věřte, že se na zásilku těšíme 
jako děti na Ježíška! 
  Naplno pracujeme na zakázce libreta expozice pro Centrum Caolinum v Nevřeni. Textově je zatím zpracovaná 
necelá polovina témat, věnovaných hlavně těžbě kaolínu 
všeobecně a na severním Plzeňsku. V této souvislosti jsme mj. 
navštívili muzeum v Horní Bříze, jež disponuje velmi 
zajímavým sbírkovým fondem k tématu. Setkání s ochotnou 
vedoucí muzea a bývalou archivářkou paní Dr. Royovou 
opravdu potěšilo a zřejmě přinese i podnětný rozvoj kolegiální 
muzejní spolupráce. Pro Nevřeň natáčíme ve spoupráci s Ing. 
M. Korbou a R. Rotterem i film z prostředí opuštěného 
kaolinového dolu v místě. Pracujeme i na doprovodném 
programu, stolní hře pro děti s pracovním názvem „Sfárej 
s praprapradědečkem!“. Termín odevzdání práce se blíží 
mílovýmim kroky: libreto musí být hotovo do konce dubna. 
  Místní knihovna ve Strašicích ve spolupráci s muzeem 
zahájila 20. března novou výstavu, tentokrát výtvarnou 
s názvem „Cesty Petra Piskače“, která představuje autorovy 
fotografie z jeho toulek světem. Vernisáže se zúčastnilo přes 
30 zájemců. Výstavu můžete navštívit v Malém sále 
Společenského domu až do druhé poloviny května. A věřte, že 
nejen pojetím snímků, ale i opravdu exotickou tématikou stojí 
za návštěvu. Mgr. Tomáš Makaj navázal spolupráci se 
Západočeským muzeem a v současné době reviduje 
archeologické nálezy v lokalitách okolo Strašic. Na základě 
této výzkumné činnosti připravil přednášku o strašickém 
středověku.   
  Z Muzea hlavního města Prahy jsme si zapůjčili komplex panelů s dvoudimenzní dokumentací z výstavy 
„Kámen svému městu“, jež proběhla vloni v Praze na ctěnickém zámku a která byla u nás autorsky zpracovaná. 
Panely jako informativní expozici rozmístíme během dubna v zahradě muzea. O zahájení této výstavy Vás 
budeme informovat obvyklou formou na webu muzea, plakátech a v regionálním tisku.  
  Započali jsme s přípravou výzkumné akce, během níž chceme pasportizovat a zdokumentovat současný stav 
pomníků Padlým na Středních Brdech a Podbrdsku. Výstupem bude odborná publikace pro některý regionální 
historický sborník a hlavně výstava „Smutné vzpomínání“, s níž si v červnu v muzeu připomeneme 100. výročí 
zahájení 1. světové války.  
  Připočteme-li k vyjmenovaným činnostem i zpracování žádostí o dotace v rámci akce Plzeň – Evropské hlavní 
město kultury a také časopisecké publikování, vidíte, že jsme v muzeu během jarního předjaří opravdu 
nezaháleli. A Vy neváhejte a přijďte se alespoň na část výsledků naší práce podívat. Vždyť jsou všechny určeny 
právě Vám! 



          Místní knihovna ve Strašicích, Muzeum Středních Brd  
               a Brdská edice o.s. 
                                 
   Vás srdečně zvou  na přednášku  
 „ Zajímavosti ze Strašic a okolí- putování 
za středověkem“ 
Místo konání:  
Malý sál Společenského domu ve 
Strašicích 
Datum a čas:  
29. dubna  od 18 hodin. 
 
Vstupné dobrovolné. 
 
Přednáškou a obrazovou prezentací Vás 
provede Mgr. Tomáš Makaj. Navštívíme nejen 
strašické hrady, kostel sv. Vavřince, ale 
podíváme se také do přilehlého VVP, kde najdeme celou řadu zajímavých středověkých 
památek. 

 
Místní knihovna ve Strašicích Vás zve do Velkého sálu Společenského domu ve Strašicích 

v neděli 11.5.2014 od 15 hodin na program 
„PĚJME  PÍSEŇ  DOKOLA“ 

Hrát a zpívat bude soubor Collegium musicum. Přijďte si zazpívat.   
Těšíme se na setkání s Vámi. 

Vstupné dobrovolné 
 
 
 
 
 
 


